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č�í�slo 1                         roč�ní�k 22                  br�ezen 2020

č�tvrtletní�k obče Lí�pa nad Orličí�

Va�z�ení� č�tena� r�i,

vzhledem k aktua� lní� situači 
a vzhledem k va� z�ný�m tečhničký�m potí�z� í�m 

výčha� zí� toto č�í�slo Lipský�čh ozve�n 
v nouzove�m rez� imu, 

to znamena�  bez obra� zku  a fotografií�. 

Doufa�m, z�e do výda�ní� letní�ho č�í�sla 
se podar�í� situači výr�es� it. 

Fotografie z uda� lostí� první�ho letos�ní�ho č�tvrtletí�
zver�ejní�me v le� te� .

De�kuji va�m za počhopení�.

Jana Hromkova�



SLOVO STAROSTKY
Vážení spoluobčané,
v minulých  letech  jsem  na  začátku  tohoto  článku  většinou  vítala  jaro,
ovšem letos je na počátku března již jaro v plném proudu po zimě, která
vlastně ani nebyla zimou.
Mírné počasí nám proto již na počátku března dovoluje realizovat stavební
práce, které jsou plánovány na tento rok. První akcí je výměna vodovodu
na obecní cestě, která začala 9. 3. 2020 a měla by trvat asi 2 měsíce. Moc
se tímto omlouváme občanům, kterých se výměna vodovodu dotýká a musí
tolerovat omezení dodávky vody. Akci realizuje společnost Stavitelství EU
s.r.o., která předložila při výběrovém řízení nabídku s nejnižší cenou, ve
spolupráci se společností AQUA Servis, a.s.
Výměna  vodovodu  probíhá  z důvodu  avizované  akce  společnosti  ČEZ,
která v tomto úseku plánuje výměnu nadzemního vedení elektrické energie
a jeho následné uložení do země. Akce plánována na tento rok se z důvodu
průtahů s vlastníky pozemků letos realizovat  nebude. S touto akcí  ČEZu
měla  být  spojena  i  investiční  akce  naší  obce  -  částečná  rekonstrukce
veřejného osvětlení. I tato naše rekonstrukce se tímto odkládá, neboť úzce
souvisí s akcí ČEZu. Předpokládaný termín, kdy bude požádáno o stavební
povolení  na  obě  stavby,  je  přelom  srpna  a  září  2020,  realizace  se
předpokládá v roce 2021.
Další  investiční  akcí,  která  nás  letos  čeká,  je  rekonstrukce  sociálního
zařízení v základní škole, která proběhne o letních prázdninách 2020. Na
tuto akci žádáme o dotaci z MAS NAD ORLICÍ v rámci Programu obnovy
venkova. Zda budeme s naší žádostí úspěšní, budeme vědět v červnu 2020.
Rekonstrukce se ovšem bude realizovat i v případě, že dotaci neobdržíme,
neboť  jsme  nuceni  řešit  havarijní  stav  vodovodního  potrubí.  Během
prázdnin se ve škole bude také  opravovat  podlaha v počítačové učebně,
která  v loňském  roce  opravována  nebyla.  Budou  zde  provedeny
hydroizolace  podlahy  a  následně  bude  položeno  nové  lino.  Práce  bude
realizovat stejná firma jako v loňském roce – Hydroizolace a Sanace staveb
Praha.
V době,  kdy  píši  tento  článek,  zrovna  Vláda  České  republiky  vyhlásila
nouzový stav. Došlo k uzavření škol, ruší se plánované kulturní a sportovní
akce, zavírají se hranice naší republiky, omezeno je setkávání lidí nad 30
osob, a to včetně soukromých oslav, uzavírány jsou restaurace,  kavárny,
hospody a některé prodejny. Zakázáno je poskytování služeb, omezen je
volný pohyb občanů. Jedná se ze strany vlády o radikální opatření, která ale
mají  zabránit  šíření  nebezpečného koronaviru.  Abychom zabránili  šíření
nebezpečného  viru,  nakoupili  jsme  dezinfekční  prostředky  a  dezinfekce
rukou, které mají virucidní účinek, a mají tak šíření viru zabránit. Prostory
naší  školy,  školky,  knihovny  a  úřadu  prochází  pravidelnou  dezinfekcí,
abychom zabránili šíření viru. Musíme se všichni v této době chovat 
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zodpovědně, ale na druhou stranu nepropadat panice.  Nejvíce ohroženou
skupinou  jsou  bohužel  senioři,  u  kterých  může  mít  onemocnění
koronavirem těžký a nebezpečný průběh.  Proto byla našim seniorům ze
strany obce nabídnuta možnost zajištění nákupů zaměstnanci obce. Pevně
věřím, že nařízená opatření naší vlády zajistí zpomalení šíření koronaviru a
že až budu psát článek pro červnové Ozvěny, bude již pandemie koronaviru
zažehnána.
Na závěr tohoto článku mi dovolte  popřát  vám do následujících měsíců
pevné nervy a hodně zdraví.  Také vám přeji  samozřejmě krásné prožití
nadcházejících svátků jara – Velikonoc.

Monika Vrátilová, starostka obce

ZA ŠÍŘENÍ KORONAVIRU HROZÍ I KRIMINÁL
Vláda  (média  aj.)  nás  ve  dne  v  noci  (správně)  poučují  o  nebezpečí,  o
prevenci a opatřeních, včetně sankce (až třímiliónové). To je chvályhodné!
Avšak zarážející je, jak někteří lehkovážně hazardují s naším zdravím – a
nezdravě  riskují.  Takže  já  stručně  připojím  PREVENCI
TRESTNĚPRÁVNÍ:
V trestním zákoníku jsou skutkové podstaty trestného činu šíření nakažlivé
lidské  nemoci  (v  § 152 úmyslný  a  v §  153 TrZ stačí  i  tzv.  nevědomá
nedbalost) - koronavir SARS-CoV-2 v seznamu těchto chorob je. Aktuálně
upozorňuji, že k postihu stačí i zvýšení nebezpečí nákazy v místech, kde se
již vyskytuje v epidemické podobě, a to mj. i nedodržováním hygienických
požadavků,  nedodržováním  opatření  při  předcházení  vzniku  a  šířením
infekčních onemocnění, porušením zákazu cestování nebo karantény apod.
Pachatelem může  být  osoba v  karanténě  apod.,  která  úmyslně  nedodrží
příslušné  povinnosti,  omezení  nebo  zákazy,  přičemž  stačí,  že  věděl  o
možném ohrožení zdraví či života - a „byl s tím srozuměn“. Trestní sazby
jsou  stupňovány  podle  následku  až  po  možný  desetiletý  či  dokonce
dvanáctiletý trest vězením při nedbalostním způsobení smrti.
No, je to tak na 2-3 stránky A4, takže zájemci si mohou počíst v TrZ. „Mí“
studenti trestního práva Katedry sociální patologie a sociologie Univerzity
v Hradci Králové už to znají. Snad bude naše TŘÍDA BEZ COVIDA :-)
Vy se mějte hlavně ZDRAVĚ a OBEZŘETNĚ…!

Mirek Antl

ŠIKOVNÁ APLIKACE
Poskytovatel webových stránek naší obce Galileo Corporation s.r.o. nabízí
občanům  možnost  stáhnout  si  aplikaci,  která  jim  umožní  mít  všechna
oznámení z úřední desky obce ve svých mobilech. V této době je to určitě
užitečné  a  společnost  pro  první  půlrok  tuto  možnost  poskytuje  zdarma.
Aplikaci si můžete stáhnout pomocí Google Play nebo pomocí QR kódu,
který najdete na webových stránkách naší obce www.lipanadorlici.cz. 
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USNESENÍ ZE ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA OBCE 
LÍPA NAD ORLICÍ   Č  . 11 ZE DNE 18. 12. 2019  

Program:
- Kontrola usnesení 
- Informace o stavu účtů obce
- Žádost o poskytnutí dotace v roce 2020 – HC Lípa nad Orlicí
- Žádost o poskytnutí dotace v roce 2020 – Český rybářský svaz Lípa n. O.
- Žádost o poskytnutí dotace v roce 2020 – Myslivecké sdružení Lípa n. O.
- Žádost o poskytnutí dotace v roce 2020 – TJ Sokol Lípa nad Orlicí
- Žádost o poskytnutí dotace v roce 2020 – GC Týniště nad Orlicí
- Rozpočtové opatření č. 10/2019
- Smlouva se společností AUDIS BUS
- Dodatek č. 2 ke Smlouvě příkazní k zajištění služeb
- Dodatek č. 7 Smlouvy č. 7/2013 na zajišťování služeb v oblasti nakládání
s odpady
- Různé
- Doplnění programu:
- Rozpočtové opatření č. 11/2019
- Smlouva o zprostředkování pronájmu
- Novela nařízení vlády č. 318/2017 Sb., o výši odměn členů zastupitelstev
ÚSC
- Žádost  o  finanční  příspěvek na poskytování  sociální  služby rané  péče
v roce 2020
- Dodatek č. 21 ke smlouvě o komplexním provozování infrastruk. majetku
AQUA Servis, a.s. 

Návrh usnesení: Zastupitelé schvalují program veřejného zasedání a jeho
doplnění bez připomínek.
Výsledek hlasování:        PRO 10            PROTI 0      ZDRŽEL SE 0
Usnesení č. 1/11/2019 bylo schváleno.

Návrh usnesení: Zastupitelé berou na vědomí informaci o stavu bankovních
a úvěrových účtů obce.
Výsledek hlasování:        PRO 10           PROTI 0      ZDRŽEL SE 0
Usnesení č. 2/10/2019 bylo schváleno.

Návrh usnesení:  Zastupitelstvo obce bere na vědomí žádost o poskytnutí
neinvestiční dotace organizaci HC Lípa nad Orlicí ve výši 15 000,- Kč na
rok 2020. 
Výsledek hlasování:      PRO 10          PROTI 0     ZDRŽEL SE 0
Usnesení č. 3/11/2019 bylo schváleno.
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Návrh usnesení:  Zastupitelstvo obce bere na vědomí žádost o poskytnutí
neinvestiční dotace organizaci Český rybářský svaz, místní organizace Lípa
nad Orlicí ve výši 10 000,- Kč na rok 2020. 
Výsledek hlasování:      PRO 10              PROTI 0         ZDRŽEL SE 0
Usnesení č. 4/11/2019 bylo schváleno.

Návrh usnesení:  Zastupitelstvo obce bere na vědomí žádost o poskytnutí
neinvestiční dotace organizaci Myslivecké sdružení Lípa nad Orlicí ve výši
10 000,- Kč na rok 2020. 
Výsledek hlasování:      PRO 10           PROTI 0        ZDRŽEL SE 0
Usnesení č. 5/11/2019 bylo schváleno.

Návrh usnesení:  Zastupitelstvo obce bere na vědomí žádost o poskytnutí
neinvestiční dotace organizaci TJ Sokol Lípa nad Orlicí ve výši 100 000,-
Kč na rok 2020. 
Výsledek hlasování:      PRO 10          PROTI 0        ZDRŽEL SE 0
Usnesení č. 6/11/2019 bylo schváleno.

Návrh usnesení:  Zastupitelstvo obce bere na vědomí žádost o poskytnutí
neinvestiční  dotace  Geriatrickému  centru  v  Týništi  nad  Orlicí  ve  výši
20 000,- Kč na rok 2020. 
Výsledek hlasování:      PRO 10          PROTI 0        ZDRŽEL SE 0
Usnesení č. 7/11/2019 bylo schváleno.

Návrh  usnesení: Zastupitelé  berou  na  vědomí  rozpočtové  opatření  č.
10/2019  schválené  starostkou  obce,  které  je  nedílnou  součástí  tohoto
zápisu.
Výsledek hlasování:        PRO 10          PROTI 0        ZDRŽEL SE 0
Usnesení č. 8/11/2019 bylo schváleno. 
 
Návrh usnesení:  Zastupitelstvo obce schvaluje uzavření  Smlouvy o veřejných
službách v přepravě cestujících ve veřejné linkové osobní dopravě k zajištění
městské autobusové dopravy v Lípě nad Orlicí pro rok 2019 mezi Obcí Lípa
nad Orlicí a společností AUDIS BUS s.r.o., se sídlem Soukenická 242, 516 01
Rychnov nad Kněžnou za cenu 24 142,- Kč bez DPH. 
Výsledek hlasování:      PRO 10          PROTI 0       ZDRŽEL SE 0
Usnesení č. 9/11/2019 bylo schváleno.

Návrh  usnesení:  Zastupitelstvo  obce  schvaluje  uzavření  Dodatku  č.  2  ke
Smlouvě  příkazní  k zajištění  služeb  funkce  pověřence  na  ochranu  osobních
údajů mezi Obcí Lípa nad Orlicí a společností ITC plus, s.r.o., Piletická 486,
503  41.  Smlouva  je  navržena  na  dobu  neurčitou,  cena  za  výkon  funkce
pověřence je 1 000,- Kč + DPH.
Výsledek hlasování:      PRO 10         PROTI 0      ZDRŽEL SE 0
Usnesení č. 10/11/2019 bylo schváleno.
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Návrh usnesení:  Zastupitelstvo obce schvaluje uzavření  Dodatku č.  7 ke
Smlouvě č. 7/2013 na zajišťování služeb v oblasti nakládání s odpady mezi
Obcí Lípa nad Orlicí a společností ODEKO s.r.o, Smetanova 395, 517 21
Týniště nad Orlicí. Smlouva je navržena na rok 2020, cena ve výši 553,80
Kč  včetně  DPH/občan/rok.  Dále  k této  ceně  budou  účtovány  náklady:
skládkovné  svezeného  TKO  -  1 480,-  Kč/tuna  vč.  DPH,  recyklační
poplatek za plast – 1 840,- Kč/tuna včetně DPH, za silně znečištěný plast –
2 300,- Kč/tuna včetně DPH.
Výsledek hlasování:      PRO 10              PROTI 0            ZDRŽEL SE 0
Usnesení č. 11/11/2019 bylo schváleno.

Návrh usnesení: Zastupitelé schvalují rozpočtové opatření č. 11/2019, které
je nedílnou součástí tohoto zápisu.
Výsledek hlasování:        PRO 10            PROTI 0            ZDRŽEL SE 0
Usnesení č. 12/11/2019 bylo schváleno. 

Návrh usnesení: Zastupitelé schvalují uzavření Smlouvy o zprostředkování
pronájmu budovy čp. 148 a přilehlého pozemku mezi Obcí Lípa nad Orlicí
a  společností  Štěpán  Tomašík  –  REALITY   RYCHNOVSKO,
Komenského  107,  517  21  Týniště  nad  Orlicí  a  pověřují  starostku  obce
k podpisu této smlouvy.
Výsledek hlasování:        PRO 10            PROTI 0             ZDRŽEL SE 0
Usnesení č. 13/11/2019 bylo schváleno. 

Návrh  usnesení: Zastupitelé  berou  na  vědomí  novelu  nařízení  vlády  č.
318/2017  Sb.,  o  výši  odměn  členů  zastupitelstev  ÚSC.  Zastupitelé  se
usnesli, že odměny od 1. 1. 2020 nebudou navýšeny o možných 10%.
Výsledek hlasování:        PRO 10           PROTI 0            ZDRŽEL SE 0
Usnesení č. 14/11/2019 bylo schváleno. 

Návrh  usnesení:  Zastupitelstvo  obce  bere  na  vědomí  žádost  o  poskytnutí
neinvestiční  dotace  Centra  LIRA, z.  ú.,  Matoušova 406/20,  460 07 ve výši
11 750,- Kč na rok 2020. 
Výsledek hlasování:      PRO 10           PROTI 0           ZDRŽEL SE 0
Usnesení č. 15/11/2019 bylo schváleno.

Návrh  usnesení:  Zastupitelstvo  obce  schvaluje  uzavření  Dodatku  č.  21  ke
Smlouvě o komplexním provozování infrastrukturního majetku mezi Obcí Lípa
nad Orlicí a společností AQUA Servis, a.s. se sídlem Štemberkova 1094, 516
01 Rychnov nad Kněžnou, předmětem dodatku je zvýšení nájemného pro rok
2020 na 157 000,- Kč s tím, že 130 000,- Kč bude převedeno na účet obce a
částka 27 000,- Kč bude ponechána u provozovatele na zdrojovém účtu obce.
Výsledek hlasování:      PRO 10            PROTI 0            ZDRŽEL SE 0
Usnesení č. 16/11/2019 bylo schváleno.
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USNESENÍ ZE ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA OBCE
LÍPA NAD ORLICÍ Č. 12 ZE DNE 11. 3. 2020

Program:
- Kontrola usnesení 
- Informace o stavu účtů obce
- Rozpočtové opatření č. 1/2020
- Rozpočtové opatření č. 2/2020
- Smlouva o poskytnutí dotace pro rok 2020 – HC Lípa nad Orlicí
- Smlouva o poskytnutí dotace pro rok 2020 – Myslivecké sdružení Lípa 
- Smlouva o poskytnutí dotace pro rok 2020 – TJ Sokol Lípa nad Orlicí
- Smlouva o poskytnutí dotace pro rok 2020 – Centrum LIRA, z.ú.
- Smlouva o poskytnutí dotace pro rok 2020 – Český rybářský svaz
- Smlouva o poskytnutí dotace pro rok 2020 – Geriatrické centrum Týniště 
- Žádost o poskytnutí dotace pro rok 2020 – MAS NAD Orlicí
- Smlouva o poskytnutí dotace pro rok 2020 – MAS NAD Orlicí
- Smlouva o smlouvě budoucí o zřízení věcného břemene – CETIN a.s.
- Žádost o pronájem části pozemku parc.č. 708/1
- Žádost o prodej části pozemku parc.č. 1298/1
- Zápis č. 3 z jednání kontrolního výboru 
- Žádost o příspěvek do veřejné sbírky na pomoc obci Bublava
- Žádost o dotaci z Dotačního programu Královéhradeckého kraje
- Žádost o dotaci z portálu e-agri
- Smlouva o zrušení práva odpovídajícího věcnému břemeni chůze a jízdy
- Různé
Doplnění programu:

- Rozpočtové opatření č. 3/2020
- Smlouva o spolupráci
- Oprava podlahy v PC učebně v ZŠ

Návrh usnesení: Zastupitelé schvalují program veřejného zasedání a jeho
doplnění bez připomínek.
Výsledek hlasování:        PRO 11    PROTI  0  ZDRŽEL SE 0
Usnesení č. 1/12/2019 bylo schváleno.

Návrh usnesení: Zastupitelé berou na vědomí informaci o stavu bankovních
a úvěrových účtů obce.
Výsledek hlasování:        PRO 11       PROTI  0  ZDRŽEL SE 0
Usnesení č. 2/12/2020 bylo schváleno.

Návrh  usnesení: Zastupitelé  berou  na  vědomí  rozpočtové  opatření  č.
1/2020, které je nedílnou součástí tohoto zápisu.
Výsledek hlasování:        PRO  11          PROTI  0         ZDRŽEL SE 0
Usnesení č. 3/12/2020 bylo schváleno. 
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Návrh  usnesení: Zastupitelé  berou  na  vědomí  rozpočtové  opatření  č.
2/2020, které je nedílnou součástí tohoto zápisu. 
Výsledek hlasování:        PRO  11         PROTI  0         ZDRŽEL SE 0
Usnesení č. 4/12/2020 bylo schváleno. 

Návrh  usnesení:  Zastupitelstvo  obce  schvaluje  uzavření  Smlouvy  o
poskytnutí neinvestiční dotace mezi Obcí Lípa nad Orlicí a HC Lípa nad
Orlicí ve výši 15 000,- Kč na rok 2020. 
Výsledek hlasování:      PRO 11        PROTI 0         ZDRŽEL SE 0
Usnesení č. 5/12/2020 bylo schváleno.

Návrh  usnesení:  Zastupitelstvo  obce  schvaluje  uzavření  Smlouvy  o
poskytnutí neinvestiční dotace mezi Obcí Lípa nad Orlicí a Mysliveckým
sdružením Lípa nad Orlicí ve výši 10 000,- Kč na rok 2020. 
Výsledek hlasování:      PRO 11         PROTI  0          ZDRŽEL SE 0
Usnesení č. 6/12/2020 bylo schváleno.

Návrh  usnesení:  Zastupitelstvo  obce  schvaluje  uzavření  Smlouvy  o
poskytnutí neinvestiční dotace mezi Obcí Lípa nad Orlicí a TJ Sokol Lípa
nad Orlicí ve výši 100 000,- Kč na rok 2020. 
Výsledek hlasování:      PRO 11       PROTI 0             ZDRŽEL SE 0
Usnesení č. 7/12/2020 bylo schváleno.

Návrh  usnesení:  Zastupitelstvo  obce  schvaluje  uzavření  Smlouvy  o
poskytnutí  neinvestiční  dotace  mezi  Obcí  Lípa  nad  Orlicí  a  organizací
Centrum Lira, z.ú. Liberec ve výši 11 750,- Kč na rok 2020. 
Výsledek hlasování:      PRO 11      PROTI 0              ZDRŽEL SE 0
Usnesení č. 8/12/2020 bylo schváleno.

Návrh  usnesení:  Zastupitelstvo  obce  schvaluje  uzavření  Smlouvy  o
poskytnutí  neinvestiční  dotace  mezi  Obcí  Lípa  nad  Orlicí  a  organizací
Český rybářský svaz, místní organizace Lípa nad Orlicí ve výši 10 000,- Kč
na rok 2020. 
Výsledek hlasování:      PRO 11      PROTI 0           ZDRŽEL SE 0
Usnesení č. 9/12/2020 bylo schváleno.

Návrh  usnesení:  Zastupitelstvo  obce  schvaluje  uzavření  Veřejnoprávní
smlouvy o  poskytnutí  neinvestiční  dotace  mezi  Obcí  Lípa  nad  Orlicí  a
Geriatrickým centrem Týniště nad Orlicí ve výši 20 000,- Kč na rok 2020. 
Výsledek hlasování:      PRO 11           PROTI 0              ZDRŽEL SE 0
Usnesení č. 10/12/2020 bylo schváleno.
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Návrh usnesení: Zastupitelstvo obce bere na vědomí žádost o poskytnutí 
neinvestiční dotace organizaci MAS NAD Orlicí ve výši 10 400,- Kč na 
rok 2020. 
Výsledek hlasování:      PRO 11       PROTI  0         ZDRŽEL SE 0
Usnesení č. 11/12/2020 bylo schváleno.

Návrh  usnesení:  Zastupitelstvo  obce  schvaluje  uzavření  Smlouvy  o
poskytnutí  neinvestiční  dotace  mezi  Obcí  Lípa nad Orlicí  a  MAS NAD
Orlicí ve výši 10 400,- Kč na rok 2020. 
Výsledek hlasování:      PRO  11         PROTI 0           ZDRŽEL SE 0
Usnesení č. 12/12/2020 bylo schváleno.

Návrh  usnesení:  Zastupitelstvo  obce  schvaluje  uzavření  Smlouvy  o
smlouvě  budoucí  o  zřízení  služebnosti  mezi  Obcí  Lípa  nad  Orlicí  a
společností CETIN a.s., se sídlem Českomoravská 2510/19, Libeň, 190 00
Praha 9. Budoucí služebnost se zřizuje na pozemcích obce: parc.č. 704/12,
704/11, 704/10, 704/9, 704/8. 692/1, 698/5 a 698/2 v k.ú. Lípa nad Orlicí
za  účelem uložení  optického  kabelu  a  skříně  RVDSL.  Služebnost  bude
sjednána na dobu neurčitou za jednorázovou náhradu ve výši 13 560,- Kč.
Výsledek hlasování:      PRO 11          PROTI 0           ZDRŽEL SE 0
Usnesení č. 13/12/2020 bylo schváleno.

Návrh usnesení: Zastupitelstvo obce schvaluje Záměr č. 1/2020 pronájmu
části obecního pozemku parc.č. 708/1 v k.ú. Lípa nad Orlicí o výměře cca
430 m2 za cenu 86,- Kč ročně.  Záměr bude zveřejněn na úřední desce a
elektronické úřední desce obce Lípa nad Orlicí po dobu minimálně 17 dnů,
od 12. 3. 2020 – 30. 3. 2020.
Výsledek hlasování:      PRO 11         PROTI 0            ZDRŽEL SE 0
Usnesení č. 14/12/2020 bylo schváleno.

Návrh  usnesení:  Zastupitelstvo obce  schvaluje  Záměr  č.  2/2020 prodeje
části obecního pozemku parc.č. 1298/1 v k.ú. Lípa nad Orlicí o výměře cca
300 m2 za cenu 240,- Kč za 1m2.  Záměr bude zveřejněn na úřední desce a
elektronické úřední desce obce Lípa nad Orlicí po dobu minimálně 17 dnů,
od 12. 3. 2020 – 30. 3. 2020.
Výsledek hlasování:      PRO 10         PROTI 1           ZDRŽEL SE 0
Usnesení č. 15/12/2020 bylo schváleno.

Návrh  usnesení: Zastupitelstvo  bere  na  vědomí  Zápis  č.  3  kontrolního
výboru.
Výsledek hlasování:      PRO 11      PROTI 0         ZDRŽEL SE 0
Usnesení č. 16/12/2020 bylo schváleno.
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Návrh  usnesení:  Zastupitelstvo  obce  schvaluje  poskytnutí  příspěvku  do
veřejné sbírky na pomoc obci Bublava  ve výši 5 000,- Kč.
Výsledek hlasování:      PRO 7   PROTI 3           ZDRŽEL SE 1
Usnesení č. 17/12/2020 bylo schváleno.

Návrh usnesení: Zastupitelstvo obce schvaluje podání žádosti v Dotačním
programu  Královéhradeckého  kraje  -  dotační  program  -  20ZPD10  –
Podpora  hospodaření  v lesích  –  asanace  kůrovcového  dříví.  Jedná  se  o
dotaci na vybudování oplocenky v části lesa, který byl vytěžen v důsledku
kůrovcové  kalamity.  Žádáno  bude  o  dotaci  ve  výši  17.  290,-  Kč.
Zastupitelé pověřují starostku obce k podání žádosti o dotaci.
Výsledek hlasování:      PRO 11   PROTI 0           ZDRŽEL SE 0
Usnesení č. 18/12/2020 bylo schváleno.

Návrh  usnesení:  Zastupitelstvo  obce  bere  na  vědomí  podání  žádosti  o
poskytnutí finančního příspěvku na zmírnění dopadů kůrovcové kalamity
v lesích za období od 1.10. 2019 do 31.12. 2018. Žádost byla podána ve
spolupráci s lesním hospodářem prostřednictvím portálu e-agri a následně
zaslána na Krajský úřad Královéhradeckého kraje. Požadovaná výše dotace
je 5 317,- Kč. 
Výsledek hlasování:      PRO 11    PROTI 0           ZDRŽEL SE 0
Usnesení č. 19/12/2020 bylo schváleno.

Návrh usnesení: Zastupitelstvo obce schvaluje uzavření smlouvy o zrušení
práva odpovídajícího věcnému břemeni chůze a jízdy mezi Obcí Lípa nad
Orlicí a společností MOSTRITA a.s., Praha na obecním pozemku parc.č.
1298/3.
Výsledek hlasování:      PRO  10  PROTI  0          ZDRŽEL SE 1
Usnesení č. 20/12/2020 bylo schváleno.

Návrh usnesení: Zastupitelé schvalují rozpočtové opatření č. 3/2020, které
je nedílnou součástí tohoto zápisu.
Výsledek hlasování:        PRO 11   PROTI  0          ZDRŽEL SE 0
Usnesení č. 21/12/2020 bylo schváleno. 

Návrh  usnesení:  Zastupitelstvo  obce  schvaluje  Smlouvu  o  spolupráci
v rámci  projektu  Nové  zásahové  obleky  pro  JSDH  Lípa  nad  Orlicí
podaného do výzvy MAS PRV  NAD ORLICÍ, o.p.s. mezi Obcí Lípa nad
Orlicí a ZŠ a MŠ Lípa nad Orlicí, okres Rychnov nad Kněžnou.
Výsledek hlasování:      PRO 11              PROTI 0             ZDRŽEL SE 0
Usnesení č. 22/12/2020 bylo schváleno.
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Návrh  usnesení:  Zastupitelé  souhlasí  s výjimkou  ze  směrnice  č.  1/2016
(Zásady zadávání  veřejných  zakázek  malého rozsahu)  na akci  – Oprava
podlahy v PC učebně  v  ZŠ za  podmínky,  že  akce  bude realizována  ve
stejných cenách, které byly vysoutěženy v roce 2019, a pověřují starostku
obce k podpisu smlouvy o dílo.
Výsledek hlasování:      PRO 11    PROTI 0           ZDRŽEL SE 0
Usnesení č. 23/12/2020 bylo schváleno.

JARNÍ POSEZENÍ
DŘÍVE NAROZENÝCH

Z důvodu vyhlášení nouzového stavu Vládou ČR 
se letos na jaře 

N E B U D E   K O N A T  

PRAVIDELNÉ 
JARNÍ POSEZENÍ SENIORŮ.

Moc nás to mrzí, 
těšit se na vás budeme zase na podzim 2020.

Děkujeme za pochopení.

Monika Vrátilová, 
starostka obce
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VÝBĚR STOČNÉHO 2020
Vážení spoluobčané,

v předchozích letech s Vámi byla,  jako s majiteli  nemovitostí, které jsou
napojeni  na  kanalizační  systém  obce,  uzavřena  Smlouva  o  odvádění
předčištěných odpadních vod. Na základě této smlouvy vyplývá majitelům
nemovitosti  povinnost  hradit  stočné,  a to ve výši  350,-  Kč na 1 občana
hlášeného v nemovitosti k trvalému pobytu. 

V případě,  že  je  v nemovitosti  hlášen  občan,  který  se trvale v naší  obci
nezdržuje, může majitel nemovitosti požádat o prominutí úhrady stočného
za tohoto občana. 

Pokud  není  v nemovitosti  k trvalému pobytu  hlášen  žádný  občan,  bude
z této nemovitosti hrazeno stočné ve výši 350,- Kč za nemovitost.

Tímto bych Vám chtěla připomenout, že dle uzavřených smluv je termín
pro úhradu stočného stanoven do 30. 6. 2020. 

Stočné lze také uhradit ve dvou splátkách s tím, že 1. splátka ve výši ½
celkové výše bude uhrazena do 30. 6. 2020 a druhá ½ do 31. 12. 2020. 

Úhrada stočného se provádí bezhotovostně na nově zřízený účet obce, číslo
účtu: 19 – 124 2882 389/0800, VS: uveďte prosím Vaše číslo popisné. Na
tomto  účtu  bude  tvořena  finanční  rezerva  pro  případné  opravy  a
rekonstrukce kanalizační sítě. 

Poplatek je také možné uhradit hotově v pokladně obecního úřadu.

 Monika Vrátilová, starostka obce
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OBECNÍ PRODEJNA 
V LÍPĚ NAD ORLICÍ

OD 2. 3. 2020 BYLA V NAŠÍ OBCI OPĚT 
OTEVŘENA OBECNÍ PRODEJNA. 

PRODEJNU NOVĚ PROVOZUJE 
PANÍ ILONA KOBLÁSOVÁ.

A NENÍ TO PRODEJNA LEDAJAKÁ,  MŮŽETE SI  ZDE
KOUPIT NEJEN BĚŽNÝ SORTIMENT JAKO JE PEČIVO,
KRÁJENÉ  UZENINY,  SÝRY,  MRAŽENÉ  VÝROBKY,
ZELENINU,  OVOCE,  ALE  PŘEDEVŠÍM  ČERSTVÉ
ZÁKUSKY,  BUCHTY,  CHLEBÍČKY  A  OBLOŽENÉ
BAGETY.

ZÁKUSKY,  DORTY,  CHLEBÍČKY  SI  TAKÉ  MŮŽETE
OBJEDNAT  NA  VAŠE  OSLAVY  A  VÝZNAMNÉ
PŘÍLEŽITOSTI.

V PRODEJNĚ  SI  MŮŽETE  TAKÉ  POSEDĚT  U
ZAKOUPENÉHO  VÝBORNÉHO  ZÁKUSKU  NEBO
CHLEBÍČKU  A  OBJEDNAT  SI  Z VELKÉHO  VÝBĚRU
KÁVY. 

PŘIJĎTE SE PODÍVAT A OCHUTNAT .

TELEFONNÍ KONTAKT PRO
OBJEDNÁVKY: 

739 444 871 – KOBLÁSOVÁ ILONA
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DEVATENÁCTÁ TŘÍKRÁLOVÁ SBÍRKA NA
DOBRUŠSKU, OPOČENSKU A V TÝNIŠTI

Tříkrálová sbírka se letos konala v ČR po dvacáté, účastní se jí každoročně
přes 60 tisíc dobrovolníků.
Farní charita Dobruška ji zorganizovala podevatenácté.

TKS spojuje  lidi  v šíření  dobra  a  ani  letos  nezmizela  štědrost  a  ochota
dávat.
65 % z vykoledovaných peněz se vrací do Dobrušky. 

Peníze z Tříkrálové sbírky používáme tradičně na sociální službu Osobní
asistence, na nákup dalších pomůcek do charitní půjčovny, přímou finanční
pomoc lidem v nouzi, matkám samoživitelkám a také posíláme peníze na
projekt Adopce na dálku do Indie, na školství.
Loni jsme z TKS koupili auto, kterým naše osobní asistentky dojíždějí za
lidmi nejen v Dobrušce, ale z větší části také do hor a do okolních obcí.
Dále jsme nakoupili další pomůcky do půjčovny pomůcek a tuto půjčovnu
jsme přestěhovali do nových prostor v ul. Fr. Kupky 325. Zároveň jsme
vybudovali  lepší  zázemí  pro  asistentky  a  novinkou  je  nový  prostor  a
vybavení  pro  potravinovou  banku.  Všechny  tato  aktivity  jsou  částečně
hrazené i z TKS.
V celém našem obvodu bylo zapečetěno 148 pokladniček a koledování se
zúčastnilo přes 600 dobrovolníků.
Opět se ukázalo, že lidé Tříkrálovce věří a podle toho se chovají. 
Letos  se  v  celém  našem  obvodu  vykoledovalo  802 334  Kč,  což  je  o
106 000 Kč více než loni. 
Zajímavostí letoška je, že výtěžek nebyl tak těžký jako býval. Důvodem je
méně mincí, více bankovek. 

Děkuji všem lidem dobré vůle za to, jakým způsobem koledníky přijímáte
ve  svých  domovech,  děkuji  všem  dárcům,  dětem  a  jejich  rodičům,
vedoucím skupinek, pánům farářům za požehnání v kostelech, sponzorům,
městským  a  obecním  úřadům  patří  dík  za  administrativní  dohled  nad
průběhem sbírky, za pečetění a rozpečeťování pokladniček. 
Jménem Farní  charity  Dobruška  i  jménem svým Vám všem do nového
roku přeji hodně zdraví, optimismu a vzájemné lásky. 

Ing. Jana Poláčková
Farní charita Dobruška
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VÝTĚŽEK TŘÍKRÁLOVÉ SBÍRKY 2020
Dobruška vč. Křovic, Pulic, Domašína, 
Mělčan, Chábor, Běstvin, Dolů                                        215 515 Kč
Val, Provoz                                                                                       9 247 Kč
Chlístov                                                                                             3 265 Kč
Opočno vč. Čánky, Dobříkovce                                                     85 927 Kč
Pohoří                                                                                              23 691 Kč
Semechnice                                                                                     15 598 Kč
Mokré                                                                                                6 410 Kč
Trnov, Houdkovice, Záhornice                                                       33 739 Kč
Bílý Újezd, Roudné, Hroška, Masty                                               32 092 Kč
Podbřezí, Lhota u Dobrušky                                                           32 687 Kč
Přepychy                                                                                         28 822 Kč
Očelice, Městec n. Dědinou                                                            14 352 Kč
Dobré, Kamenice, Rovné, Hlinné, Spáleniště                                40 687 Kč
Bystré v O.h.                                                                                   18 904 Kč
Janov a Tis                                                                                        8 563 Kč
Ohnišov, Zákraví                                                                            28 211 Kč
Sněžné                                                                                               8 038 Kč
Sedloňov                                                                                         13 700 Kč
Dobřany, Nedvězí                                                                             9 425 Kč
Bohdašín                                                                                           7 799 Kč
Kounov Šediviny                                                                            14 856 Kč
Bačetín Sudín                                                                                  21 183 Kč
Deštné v O.h.                                                                                  20 367 Kč
Olešnice v O.h.                                                                               10 871 Kč
Týniště n. O.                                                                                   76 207 Kč
Lípa n. O.                                                                                        22 178 Kč
CELKEM                                                                                    802 334 Kč

Všem dárcům děkujeme 
a přejeme vše dobré v roce 2020!

Farní charita Dobruška, 
www.dobruška.charita.cz
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SPOLEČENSKÁ KRONIKA
BLAHOPŘEJEME K ŽIVOTNÍMU JUBILEU:
Vlastě Uhnavé 95 let
Marii Cablkové 90 let
Věře Štěpánové 87 let
Dobromile Kohoutkové 78 let
Janu Bartošovi 75 let
Jiřině Karlíkové 73 let
Zdeňce Chaloupkové 73 let
Haně Kohoutkové 72 let
Marii Kopecké 71 let
Vladislavu Mynaříkovi 70 let
Zdence Vídeňské 69 let
Marii Broulíkové 68 let
Josefu Vašíčkovi 67 let
Jaroslavu Zahálkovi 67 let
Vladislavě Kollertové 63 let
Jaroslavu Pohlovi 62 let
Václavu Hromkovi 62 let
Milanu Křížovi 55 let
Petru Bašemu 50 let 

VÍTÁME MEZI NÁMI:
Marek Petrovský, narozen 24. 12. 2019 v Rychnově nad Kněžnou

ROZLOUČILI JSME SE:
Anežka Vašíčková        narozena  21. 1. 1928     zemřela 7. 1. 2020
Zdeněk Štěpánek          narozen    25. 2. 1947     zemřel  11. 1. 2020

Aktuální počet obyvatel naší obce k 28. 2. 2020  – 569 obyvatel.
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VZPOMÍNKA:

Hvězdy Ti nesvítí, sluníčko nehřeje.
Ty se k nám nevrátíš, už není naděje.

Dne 13. března uplynulo dlouhých smutných 10 let, co nás navždy opustil
můj  manžel,  náš  tatínek  a  dědeček  pan  Miroslav  Cablk. 24.  dubna
budeme s úctou vzpomínat na jeho nedožité 89. narozeniny. 
S láskou a ve vzpomínkách je stále s námi.
Nikdy nezapomene

 manželka a synové s rodinami.

Dne 30. března 2020 jsme si připomněli 8 let smutného výročí, kdy nás
navždy opustil manžel, tatínek a dědeček pan Petr Vídeňský.
Stále vzpomínají

Manželka, Iveta a Petr s rodinou, 
Petra a sourozenci s rodinou.

Dne  26.  května  2020  si  připomeneme  9  let  smutného  výročí,  kdy  nás
navždy  opustila  naše  maminka,  babička  a  prababička  paní  Zdenka
Blažková.
Stále vzpomínají

Zdenka a Věra s rodinami.

Dne 7. 2. 2020 již uplynulo 20 let, co nás opustila naše drahá maminka,
babička a prababička paní Vlasta Havlíková.

Dne 8. 12. 2020 si  připomeneme smutné výročí  15 let,  kdy nás navždy
opustil náš milovaný tatínek, dědeček a pradědeček pan Miroslav Havlík.
Kdo jste je znali, vzpomeňte s námi.

Rodina Havlíkova,
rodina Vondráčkova,

vnoučata a pravnoučata.
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7. ROČNÍK RÁZEK CUP
Dne 28. prosince 2019 se na sále Obecní hospody v Lípě nad Orlicí konal
již 7. Ročník Rázek Cup – turnaje ve stolním tenise neregistrovaných.

Od 13,00 hodin začal turnaj, kterého se zúčastnilo 15 účastníků. Vítězem
se stal Milan Dušek, na druhém místě se umístil Pavel Sedláček a na
třetím místě Josef Kufa.

Děkujeme všem za účast a za rok se těšíme na shledanou.
Děkujeme také Obci Lípa nad Orlicí za sponzorování celé akce.

Za organizátory Radoslav Koblása

KÁCENÍ MÁJKY SE SOUTĚŽEMI
O tom, jestli se akce bude nebo nebude konat, 

vás  budeme včas informovat.
 

Akce je naplánována na sobotu 
30. května 2019 od 14,00 hodin

 na hřišti v Lípě nad Orlicí.

Program : kácení májky-vystoupení dětí z MŠ      
            soutěže pro děti
            dětská diskotéka
            Hraje DJ Pepa
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MASOPUST 2020
V sobotu  22. 2. 2020 se v naší  obci  konal  již  devátý  ročník  masopustu.
V osm hodin jsme všichni nastoupili na povoz a v čele s vozíkem taženým
koňmi  jsme  se vydali  na horní  konec  naší  obce.  Průvod,  který  čítal
54 masek, prošel obcí na obecní cestu, nové parcely až na Dlouhou Louku.
Z Dlouhé  Louky  jsme  byli  převezeni  na dolní  konec  a pokračovali
k Obecní hospodě.
Celkem  nás  uvítali  ve 40 rodinách.  Výslužku  jsme  měli  připravenou
u dalších 22 domů, kde nebyli doma, ale přesto na nás nezapomněli.

Děkujeme VŠEM, kteří pro nás připravili pohoštění, 
bylo toho skutečně mnoho a vše moc dobré!!!

Velké díky patří všem, kteří přispěli do naší masopustní pokladničky, .... a
jak  říkala  královna:  za penízky  děkujeme,  Amálce  na vozíček  je
věnujeme.......,.,  tak  už  bylo  krásných  20 000,-  Kč,  které  jsme  vybrali,
vloženo na sbírkový účet Amálky.

      Děkuji všem, kteří se zúčastnili masopustu a svůj volný čas
věnovali k potěšení druhých. Díky patří také tam "těm nahoře", kteří

nám v deštivém týdnu zařídili krásnou slunečnou sobotu.

 Monika Vrátilová - „Královna “

CO NOVÉHO VE ŠKOLCE? 
V lednu jsme se společně sešli ve školce plni vánočních dojmů a zážitků
z prázdnin. A také jsme doufali, že nám měsíc leden nadělí alespoň trochu
sněhu. Připomněli jsme si svátek Tří králů i tradice a zvyky s ním spojené.
Starali jsme se o ptáčky u krmítek na školní zahradě a těšili se při pohledu
na jejich hodování. Naučili jsme se ptáčky rozpoznávat, pojmenovávat je,
zpívali jsme o nich písničky. Však nám ptačí strom s našimi vyrobenými
ptáčky  zdobí  chodbu  naší  mateřské  školy.  Povídali  jsme  si  také  o
zvířátkách z lesa, která potřebují pomoc právě v zimních měsících. Škoda,
že nám počasí nedovolilo vydat se za nimi s dobrotami do lesa. Alespoň
jsme chodili  na  delší  procházky po vesnici  i  do luk v okolí,  pozorovali
volně žijící zvířata i koníky v ohradě. Ve školce jsme se učili zajímavé věci
o lidském těle, o lidských smyslech, ale i tom, jak o své tělo pečovat, aby
neonemocnělo, i jak správně dodržovat hygienické návyky. Při chřipkové
epidemii,  která  nás  ve  školce  také  zastihla,  se  nám tyto  poznatky  moc
hodily.
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Na konci ledna jsme se rozloučili  s naší  paní ředitelkou Mgr. Kateřinou
Guldánovou, která odešla pracovat na jinou pracovní pozici. Děkujeme za
téměř  devět  let  obohacující  spolupráce,  kdy  jejím  přičiněním  prošla
mateřská  i  základní  škola  velkými  změnami.  Děkujeme  za  vstřícnost,
empatii, profesionalitu i neskutečnou pracovitost,  kterými obohatila naše
profesní i osobní životy.
Ale  to  už  se  pomalu  blížilo  masopustní  období  –  je  to  čas  veselení  a
zábavy.  Vyzdobili  jsme  si  školku  i  okna,  připravovali  se  a  těšili  na
karneval ve školce. V poslední únorový pátek se ve školce sešlo spousta
krásných masek, chválíme maminky za jejich přípravu. Zároveň děkujeme
všem za pomoc při realizaci tomboly, za dobroty na náš karnevalový den
a podporu při chystání karnevalu. Věřte, že jsme si karnevalový den, plný
soutěží,  dovádění  a tance,  moc  užili.  Doufáme,  že  se  karneval  stane
v mateřské školce tradicí a milým zpestřením pro děti v období na sklonku
zimy.  V návaznosti  na  karneval  jsme si  povídali  a učili  se  o povolání  a
tradičních  řemeslech.  Dokonce  nám  paní  kuchařky  umožnily  návštěvu
kuchyně a ukázaly nám, kde se vaří všechny ty dobroty pro naše bříška.
V březnu  k nám  přijel  se  svým  vystoupením  Čarování  se  zvířátky
kouzelník  Jiří  Krejčí.  Představení  plné  kouzel  a  triků  jsme  shlédli
společně  se  školáky  ze  ZŠ.  Kouzelnické  představení  bylo  zábavné,
nechyběla legrace i písničky, do programu se zapojily děti i paní učitelky.
Moc děkujeme za bezva představení a už teď se těšíme na nějaké příští
setkání. 
Kromě zábavy nás však čekají ve školce i povinnosti a úkoly. Předškoláci
dostali své první vysvědčení a pilně se připravují na zápis do školy. Každý
měsíc navštěvují  Školu nanečisto, kdy se s paní učitelkou Mikulenkovou
připravují zábavnou a hravou formou na roli školáka. Ve školce pak, dle
možností, plní každodenně různé úkoly, aktivity i pracovní listy tak, aby
byli  na  vstup  do školy  co  nejlépe  připraveni.  Všech  osm  předškoláků
začalo jezdit také na plavecký výcvik společně s dětmi ze ZŠ. Tentokrát do
plaveckého bazénu v Rychnově nad Kněžnou.
Než zima skončí,  vyneseme tradičně  Morenu,  vyženeme zimu ze vsi  a
netrpělivě budeme vyhlížet první ptáčky z teplých krajin. S nadcházejícím
jarem společně  s dětmi  uklidíme po zimě naši  školní  zahradu,  záhonky
s kytičkami  i  bylinkami.  Připomeneme  si  Den  vody  i Den  Země,
vyzdobíme  jarně  a  velikonočně  školku  i  její  okolí.  Už  se  moc  těšíme
na hezké  slunečné  dny  plné  tepla  a  pohody.  Také  jsme  se  my,
zaměstnankyně mateřské školy a maminky, zapojily z vlastní iniciativy do
tvoření výrobků na Jarní charitativní jarmark pro Amálku v Kostelci nad
Orlicí. Přejeme této ušlechtilé akci úspěšnost, až situace v naší zemi dovolí
její konání.
Přejeme  vám  všem  pokojné  nadcházející  jarní  dny  se  spoustou  tolik
potřebného sluníčka, energie a víry ve vše dobré.

                            Marie Nedomanská, DiS. – vedoucí učitelka MŠ
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CO NOVÉHO VE ŠKOLE
Po odchodu paní  Mgr.  Kateřiny  Guldánové je  snahou všech  pedagogů 
pokračovat v dosavadním nastavení a zachovat klidný chod školy. Druhé
pololetí školního roku jsme zahájili ve staronovém složení.  Náš učitelský
tým  se  rozrostl  o  Mgr.  Danielu  Pasekovou,  která  před  odchodem  na
mateřskou  dovolenou  již  u  nás  dva  roky  pracovala.  Máme  za  sebou
bruslařský  kurz,  který  měl  u  dětí  i  pedagogů  velký  ohlas.  Žákům  se
věnovali  profesionální  hokejoví  trenéři,  kteří  do  bruslařských  aktivit
zařazovali i mnoho zábavných her. Po jarních prázdninách jsme navázali
dalším kurzem, a to plavání.  I  nadále u nás ve škole probíhají  zájmové
kroužky  jako  dětská  jóga,  kreativní  činnosti  a  hra  na  zobcovou  flétnu.
Jednou z novinek je  Školní  anglický klub pro děti  3.  a  4.  tříd,  který je
financován z projektu PO VVV v rámci výzvy Šablony II. To znamená, že
pro  děti  je  tato  aktivita  zdarma.  V klubu  mají  děti  možnost  zažít  a
vyzkoušet činnosti, které z důvodu větší náročnosti na přípravu a realizaci
není možné uskutečňovat v běžných hodinách anglického jazyka. Jedná se
například  o  nejrůznější  hry  na  podporu  slovní  zásoby a  komunikačních
dovedností,  zpívání  anglických  písniček,  sledování  anglických  pohádek
s následným plněním úkolů dle zadání, čtení anglických knih či časopisů
apod.  Děti  se  nenásilnou  a  praktickou  formou  učí  novým slovíčkům a
frázím, aniž by vlastně věděly,  že se učí,  a to je také jeden z cílů nově
vzniklého Školního anglického klubu. 

Bohužel i chod našeho zařízení postupně začala ovlivňovat situace týkající
se  koronaviru.  Na  základě  doporučení  Krajské  hygienické  stanice
Královéhradeckého  kraje  a  Ministerstva  zdravotnictví  škola  zaujala
preventivní opatření a plánované akce na březen a duben zrušila. Jednalo se
o  divadelní  představení  Bold  Rabbit  a  Malý  princ  v Pelclově  divadle
v Rychnově nad Kněžnou. Návštěva anglických představení se u nás stala
již tradicí a doufáme, že budeme v budoucnu moci využít náhradní termín,
abychom zúročili  naši poctivou přípravu na tuto cizojazyčnou hru. Ještě
před  zavedením  zmíněných  opatření  jsme  stihli  3.  března  shlédnout
představení  pana  kouzelníka  a  den  poté  se  v prostorách  tělocvičny  ZŠ
konal  školní  karneval,  kde  bylo  pro  děti  připraveno  mnoho  zábavných
aktivit.  Děti  mohly vyhrát  i  zajímavé a neobvyklé  ceny,  jako  například
výběr oblíbené hry v průběhu vyučování, čehož náležitě využily. 

V souvislosti s nepříznivým vývojem epidemiologické situace bylo ze dne
na  den  vše  jinak.  Ministerstvo  zdravotnictví  vydalo  další  mimořádné
opatření  a  nařídilo  zákaz  vzdělávání  na  všech  typech  škol  pro  potřebu
ochrany před výskytem a šířením onemocnění COVID-19 s platností od 11.
3. 2020 až do odvolání. Pedagogové tedy vkládají žákům učivo a různé 
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odkazy  na  procvičování  na  třídní  stránky.  Učitelský  tým  je  ve  škole
přítomen dle rozvrhu, tudíž se rodiče mohou za nimi kdykoliv zastavit na
konzultaci postupů při vysvětlování nového učiva nebo pro úkoly, pokud
někdo z nich nemá přístup k internetu. Konzultovat mohou také kdykoliv
emailem či  telefonicky.  Věřím, že vše zvládneme a tato nelehká situace
brzy pomine. Těším se,  až se spolu s jarním sluníčkem zase všichni  ve
škole sejdeme.

Mgr. Michaela Mikulenková

JSDH LÍPA NAD ORLICÍ
Zima končí, jaro začíná a my bychom vás chtěli informovat, co je nového
v naší jednotce.
S nadšením jsme začali připravovat letošní již 9. Hasičský ples, který jsme
byli nuceni z důvodu epidemie koronaviru zrušit. V jednání ještě je, zda se
uskuteční v náhradním termínu v květnu (23. 5. 2020), nebo zda to ještě
nebude možné.
Na duben jsme opět pro občany připravili svoz vyřazeného elektrozařízení,
který se uskuteční v sobotu 18. 4. 2020 dopoledne. Prosíme všechny, kdo
mají  doma  nějaké  vyřazené  elektro,  aby  je  připravil  před  svůj  dům.
V průběhu celého roku platí, že občané mohou vyřazené elektro dovézt na
dvůr  obecního  úřadu  před  červená  vrata  označené  cedulkou  Elektrowin
Asekol.
Stejně jako v minulých letech se naše jednotka má v červnu zúčastnit Dne
integrovaných  záchranných  složek  v Dobrušce  s naší  historickou
stříkačkou.  Další  plánovanou akcí,  které  bychom se měli  zúčastnit,  jsou
Hasičské  slavnosti  v Litoměřicích.  Ty  se  mají  konat  od  12.  6.  2020.
Bohužel obě tyto akce jsou v ohrožení, neboť současné vládní opatření tyto
akce zakazuje a my s  opatřeními souhlasíme. Tak uvidíme, zda se podaří
epidemii zkrotit a my vyrazíme naší Márovku provětrat, nebo zda budou
muset být tyto tradiční akce také zrušeny.
Hezké Velikonoce a jaro všem ☺!

JSDH Lípa nad Orlicí

Hasiči pořádají v sobotu 18. dubna 2020 dopoledne
 

svoz vyřazeného elektrozařízení.

Pokud doma vyřazené elektrozařízení máte, připravte je
ráno před Váš dům.

Děkují  Hasiči 
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Z HISTORIE NAŠÍ OBCE:

ZANIKLÁ OBEC MICHOVICE
Byla to obec stará s bohatýma lukama, položená mezi Lípu a Týniště, ze
které  po  třicetileté  válce  by  utvořen  Týnišťský  dvůr.  Zajímavé  je  i  její
pojmenování.  Zdejší  prastaré  slovanské  vsi  jsou  jmenovány  jednak  po
rodech: po Božeticích -  Božetice (zaniklá ves za Žďárem), po Chotivých –
Chotiv,  po  Přepyších  –  Přepychy,  po  abychom  tak  řekli  místních
ukazatelích jako je Lípa, Olešnice, Žďár – po vypáleném lese, Křivina atd.
Ale kolem Týniště je věnec vsí nazvaných po křesťanských patronech. Jsou
to Petrovice, Štěpánovsko. Albrechtice a naše Michovice pojmenované po
sv. Michalu. Svatý Michal byl u nás oblíben, dosvědčuje to řada obvyklých
příjmení jako je Míchálek, Michalec, Mícha i Michna.
Tím ovšem nechceme říci,  že místo bylo osídleno až za křesťanské éry.
Zemědělsky vhodný kraj byl osídlen jistě již za kultury slezské, tedy jistě
takových tisíc let před naším letopočtem. Ves Michovice by dostala své
křesťanské jméno pojmenováním či přejmenováním po rozdělení knížecího
statku.  Ten  přešel  do  knížecích  rukou  po  20.  říjnu  1108,  kdy  kníže
Svatopluk zabil stařešinu rodu Vršovců Mutinu na Vraclavi u Vysokého
Mýta a Vršovce pro zradu postavil mimo zákon. Pozdější domněnka, že
ves byla církevním majetkem a že je pojmenována po mniších Mnichovice,
neobstojí, také nikdy ve starých záznamech se toto jméno nepoužívá.
Středem vsi byl asi kopeček v okolí bývalé chalupy poklasného, která jest
asi  posledním  pozůstatkem  obce  a  svatého  obrázku  mezi  akáty  nad
potokem, protékajícím údolíčko Ve Zbrani pojmenované od kmene slova
brániti,  zabrániti  a  zakázati.  Je  tam  i  studánka  a  říká  se  tam  dosud
v místním pojmenování Za Kopeckejch. Je skutečně zajímavé, jak dlouho
se  takové  místní  pojmenování  udrží.  Toto  pochází  určitě  z  doby Jiříka
Kopeckého, který tam v Michovicích držel grunt. Dále ves byla položena
podél  cesty  z Lípy  do  Týniště.  Nejstarší  písemnou  zprávu  máme  o
Michovicích z roku 1495 z kupní smlouvy, kterou Jindřich Minsterberský
(z rodu Jiříka z Poděbrad) prodává různá panství Vilémovi z Pernštejna. Ve
smlouvě  nejsou  podrobnosti,  je  to  jen  výčet  jednotlivých  vsí,  který  se
ostatně pamatuje i ve smlouvách pozdějších.
První  podrobnější  zprávu  máme  z rejster  důchodu,  pořízený  Hanušem
Hauqicem  z Biskupic,  před  prodejem  na  královskou  komoru,  za  císaře
Maxmiliana II. jako král český I. Podle této měly Michovice v roce 1573
celkem  11  usedlých  (Lípa  tenkrát  18,  Rašovice  6,  Ježkovice  8,  Velký
Petrovice 9, Čestice 21, Křivice 16 a Týniště 54 usedlíků). Nebyla to tedy
ves  malá:  roboty  má tenkrát  zaznamenáno  49  dní.  Zdá se  to  málo,  ale
musíme konstatovat,  že  v Týništi  byl  jen  malý  statek  při  tvrzi.  Komise
královské  komory  ho  oceňuje  v roce  1575  i  s tvrzí  jen  na  500  kop
míšeňských. Do poloviny 17. stol. se záznamy o vsi nedochovaly. 
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A v soupise poddaných z roku 1651, v kterém jsou poddaní zaznamenáni
podle jmen a obcí, se Michovice už nevyskytují. Tedy v této době můžeme
je považovat už za ves zaniklou.
O Michovicích před zánikem můžeme získat informace jen z druhé ruky, a
to z popisu častolovského panství důchodního Krause z roku 1825. Ten měl
po ruce purkrechtní knihy z let 1570 – 1650, dnes nezvěstné. Dle těchto
měly Michovice 16 poddaných sedláků a zahradníků, tedy proti roku 1573
více o 5 gruntů. Dle téhož Krause vyměnil tehdejší majitel panství Otto
z Oppersdorfu  (který  se  psával  i  Opeštorfu)  největší  michovický  statek
Reichlův  už  roku  1621  za  radostovický  dvůr  s doplatkem  100  kop
míšeňských.  Jednalo se o velký rychtářský  statek oceněný na 1000 kop
míšeňských, který byl vedle stejně velkého Zemanova gruntu v Česticích
největší na panství (Lešek, Památky archeologické, díl 12, str. 131).
Podle dalších zápisů se ve vykupování pokračovalo, poslední grunty byly
ke dvoru připojeny až v roce 1671. Něco pozemků připadlo k Lípě k číslům
7 a  10.  V zachovalých  dokumentech  je  poslední  zmínka o  Michovicích
v dílčí  ceduli  z roku 1682,  kterou  bylo panství  rozděleno  mezi  3  bratry
Opperdorfy  (zemské desky).  Dle této připadly k týnišťskému dílu mimo
jiné  také  „sady  dva nehruby  v Michovicích  ode  dvou selských statečků
s těma pustýma chalupama,  které  na  nich  nebo při  nich  stojí.  Mimo to
louky a  palouci  a  vohrada  u  téže  vsi.“  Ani  matriky  nemohou  nám dát
bližších  zpráv  o  obyvatelích.  Týnišťskou  faru  spravoval  tenkrát  farář
z Častolovic  a  kantor  vedl  matriku  v Častolovicích  a  zápis  provedl,  jen
když dostal zaplaceno. Proto zápisy z našich obcí jsou vzácné.
Z předchozího vidíme, že po třicetileté válce se ani v Týništním urbáři, ani
v soupisu poddaných (1651) Michovice ani jejich usedlíci už nevyskytují,
že  jejich  pozemky  byly  tenkrát  už  u  dvora  nebo  Lípy.  Totéž  potvrzují
registra panství častolovického z let 1659 – 60.
Rozlohu vsi Michovice udává rozloha dvora – její pozemky sahaly od lesů
po starou lipskou cestu, přes nynější silnici na starou rašovickou cestu po
stavě a od Voklika se táhly k Týništi a k řece Orlici.
A máme také pověst, že michovičtí sedláci byli ze svých gruntů vyhnáni a
že  si  pak  v lesích  na  Křivině  založili  novou  ves,  kterou  pojmenovali
Vyhnanice. Pověst neodpovídá pravdě. Vyhnanice již za Hauqice v r. 1573
byly starou vsí a měly 4 usedlíky. V roce 1651 se tento počet dle soupisu
poddaných  nezměnil,  zatím  však  z původních  16  michovických  gruntů
zbývaly jen čtyři. Dále vrchnost neměla práva libovolně poddané vyhánět,
pokud dobře  hospodařili  a  neměli  diferencí.  Také  ve  válečných  dobách
těžko  hledala  zájemníky  na  pusté  statečky,  kteří  by  mohli  plnit  z nich
plynoucí  povinnosti.  A  pak  tenkrát  v  sousední  Lípě  byla  řada  pustých
gruntů, které vyhnaní Michováci mohli převzít a nemuseli se usazovat ve
Vyhnanicích velmi chudých na vodu.
Tak  to  je  povídání  o  zaniklé  obci,  které  sepsal  dávný  kronikář  pan
K.V.Lingr s použitím všech dostupných materiálů, budiž mu za to dík.
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ČERNÁ KRONIKA POSLA Z PODHOŘÍ,
tentokrát z roku 1910.

Flašinetáři  vamberečtí obtěžují obecenstvo v létě, v zimě, každé neděle a
každého  dne  svátečního,  pronikavou  a  vřeštivou  hrou  na  svoje
rozštemované instrumenty, vymáhajíce diškrece na kolemjdoucích. Jdete-li
k Doudlebům, vřeští na mostě flašinet první, něco dále při silnici druhý a
výše ještě třetí, později přestěhují se kolovrátkáři nahoru k lesu. Vyšli jste
si do přírody pro občerstvení a klid; zatím slyšíte chaos třech protivných
flašinetů a jste nuceni vykoupiti svoji procházku za toto vyražení několika
dvouhaléři. Něco takového nikde se neděje. Městská rada má tento nešvár
se vší přísností zakázati.

Z Prorub u Rychnova. Časně ráno ke 3. hodině na pondělí Velikonoční
vyskytl se tu ve vzduchu balon ve výši asi 100 metrů. Brzy za ním letěl
druhý,  též tak vysoko. Balony tyto byly pozorovány lidmi z hostince p.
Dušánka  v Prorubech.  Lidé  vyběhli,  běželi  za  balony  a  mluvili  s lidmi
v balonech německy. Vzduchoplavci tázali se na jméno vesnice, nad kterou
jsou, a na jméno města v dálce, z kterého vycházela viditelná světelná záře,
totiž  Rychnov.  Balony letěly volně  severozápadním směrem k Rampuši.
Bezpochyby se jedná o pruské výzvědné vojenské balony.

Knihkupci sami hledají očistu. Představenstvo svazu knihkupců usneslo
se navrhnouti valné hromadě, aby vyloučila knihkupce V. Sterna ve Vídni
za to, že vydává oplzlé knihy. I čeští knihkupci měli by se ohraditi proti
překladům podobných nemravných spisů, jež mládež naši přímo otravují.

Hrozná  vražda  v Panské  Habrové. Útulné  a  romantické  údolí  potoka
liberského blízko ústí jeho do Kněžny stalo se dne 8. října dějištěm hrozné
vraždy.  Dne  10.  října  pozorovali  sousedé  vdovy  po  tkalci  Barbory
Zahradníkové, 70leté stařeny, že tato již po dva dny ze stavení nevychází.
Hlavně  upozornily  je  na  to  slepice,  které  tato  vždy  z večera  do  chléva
zavírala a které již dva dny na okolním dříví seděly. Sousedům nápadno
bylo, že již dvě noci též nebylo světlo ve stavení pozorováno. Oznámili věc
starostovi a u přítomnosti jeho vlezli oknem do uzavřeného domku, kdež se
jim  objevil  překvapující  pohled.  Majetnice,  která  sama  celý  domek
obývala,  ležela  v síni  naznak mrtva.  Myslili,  že spadla ze  schodů půdy.
Přivolaný obvodní lékař p. MUDr. Petr Kalenský se starostou p. Seidlem a
strážmistrem p. Fiedlerem nechali otevříti dveře a zde se jim zjevil hrozný
pohled. Po bedlivějším ohledání shledáno, že mrtvola má za uchem levé
strany ohromnou ránu a více ran a podlitin na hlavě a že se jedná o vraždu. 
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Jak krutý boj asi  ubohá vdova svésti musila! Ve světnici vypáčena byla
zásuvka  v polici.  Vrah  šel  po  penězích,  leč  mnoho  jich  asi  nenašel,
poněvadž  asi  180  korun  nalézalo  se  v síni  v troubě  starých  železných
kamínek, která jí  za pokladnu sloužily. Odtud dostal  se sklepem úzkým
okénkem do postranní uličky, kdež po sobě stopu nohy zanechal. Vdova
neměla jiných příbuzných než sestru v Solnohradsku, jejíž synové se sem
dostavili. Knížka spořitelny lukavické nalezena nebyla. Za hojné účasti lidu
byla dne 11. října na hřbitově lukavickém pohřbena, kdež pronesl p. farář
P.  Imlauf  dojemnou řeč,  poukazuje  na  to,  že  již  vražda  spáchána  byla
dítětem prvních  rodičů  Kainem na  Abelovi  a  že  touha  po  penězích  již
v povaze  lidské dříme.  Četnictvo po 4 dny již  nespalo a jest  stále  ještě
v permanenci  a  ve  čtvrtek  zatčen  byl  co  podezřelý  z vraždy  zednický
přidavač J. Šíla z Panské Habrové. Další horlivě vedené vyšetřování snad
pravého zločince brzy usvědčí.

HEŘMÁNKEM PROTI RAKOVINĚ
Heřmánek  je  skvělý  protizánětlivý  a  protiplísňový  prostředek.
V ájurvédské medicíně se kromě toho po staletí používá ve formě čaje i na
úzkostné stavy, deprese, nespavost či pro úlevu od bolesti. Heřmánek ale
zároveň  snižuje  hladinu  inzulínu  a  LDL cholesterolu.  A vědecké  studie
z nedávného období, které se heřmánkem zabývaly, přinesly i další tipy na
jeho využití. Jak se totiž prokázalo, je heřmánek pravý vysoce toxický pro
buňky  rakoviny  prsu.  Experimenty  s esenciálním  olejem  potvrdily,  že
zabíjí až 86 procent buněk karcinomu prsu (funguje pro ně jako spouštěč
programované buněčné smrti). Je však účinný i u jiných druhů rakoviny,
uplatní  se  také  v rámci  rakoviny  plic  a  prostaty,  v případě  leukémie  a
dalších.

V čem tkví síla heřmánku?
Je bohatým zdrojem protinádorového flavonoidu zvaného apigenin, který
je  jinak  těžké  získat  ze  stravy.  Nicméně  obsahují  ho  například  petržel,
oregano  a  celer.  Jeden  šálek  heřmánkového  čaje  obsahuje  asi  dva
miligramy apigeninu, což je čtyřikrát více, než činí průměrný denní příjem
u evropských a amerických dospělých osob. Jistá studie v Řecku přitom
odhalila,  že  každý  půlmiligram  užitý  nad  průměr  snižuje  u  žen  riziko
rakoviny prsu o 17 procent!
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OSTEOPORÓZA SE NETÝKÁ JEN ŽEN
Když se řekne osteoporóza,  spousta lidí  tuto diagnózu spojuje s vyšším
věkem, se stářím. Často je také vnímána jako ženská nemoc, bohužel se ale
týká i mužské populace. S přibývajícím věkem dochází ke ztrátě kostních
minerálů, a tím také ke snížení kostní hustoty. Kosti jsou křehké a náchylné
ke zlomeninám.
Rozvoj této choroby se dá do určité míry ovlivnit prevencí, na kterou není
nikdy  pozdě,  pohybem  a  správnou  výživou.  Důležitá  je  pestrá  strava
s dostatečným  příjmem  přírodního  vápníku,  tedy  minerálu,  který  může
odvrátit  řídnutí  kostí.  Pro udržení  jejich dobrého zdravotního stavu jsou
nepostradatelné mořské ryby, z potravin,  které jsou bohaté na vápník, je
vhodné zmínit mléčné výrobky, luštěniny, mandle, zelí, pórek, brokolici a
listovou zeleninu. Také pohanka je vydatným zdrojem vápníku, fosforu a
vitaminu C, z dalších potravin je to například mák a čerstvé ovoce. Měli
byste  přitom  vědět,  že  potřebu  vápníku  zvyšuje  konzumace  cukru,
sladkostí,  bílé  mouky  a  nadměrný  příjem  masa  a  nezdravých  tuků.
Pohybová aktivita by měla být samozřejmou součástí zdravého životního
stylu, ale také významně přispívá k udržení pevných kostí.
Nezapomínejte také na to, že tělo potřebuje pro silnou kostru vitamin D,
který vzniká v kůži působením slunečních paprsků. Mějte pod kontrolou
tělesnou hmotnost,  snažte  se udržet  optimální  váhu,  zbavte  se zlozvyků
jako jsou kouření nebo nadměrné pití alkoholu.

DOMÁCÍ MEDICÍNA PROTI KAŠLI
Řekne se obyčejné nachlazení,  ale podráždění  v krku, suchý kašel  může
člověku znepříjemnit život a narušit jeho běžné aktivity. Lidové léčitelství
nabízí celou řadu skvělých receptů. Z domácí medicíny můžete například
vyzkoušet…

…jitrocelový sirup. Připravte si hrst jitrocele dlouholistého, 1 litr vody, ½
kg cukru, ½ kg medu. Jitrocel nakrájíte na malé kousky a vaříte ve vodě asi
půl hodiny. Pak tekutinu slijete, přidáte med a cukr a vaříte tak dlouho, až
vznikne  hustý,  ale  ještě  tekoucí  sirup.  Plníte  do  menších  zavařovacích
sklenic,  dobře uzavřete  a užíváte čtyřikrát  denně po lžíci  při  zastaralém
kašli, chrapotu a rýmě.

…anýzový  čaj. Lžičku  anýzu  vařte  půl  hodiny  ve  ¾  l  vody,  oslaďte
medem a pijte třikrát denně proti kašli.
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…čaj z mateřídoušky. Na 1 šálek čaje spaříte a necháte chvíli natáhnout ½
lžičky mateřídoušky, osladíte medem a pijete třikrát denně proti kašli.

…zázračný lék z podbělu. Potřebovat budete hrst podbělových květů, 1
menší cibuli, šťávu ze 3 menších listů aloe, ¾ l vody, ½ kg medu. Hrst
podbělových květů,  vylisovaná šťáva z cibule a  z listů aloe se nechá  ve
vodě vařit asi ¾ hodiny. Potom čaj slijete, přidáte med a vaříte na hustotu
sirupu.  Sirup se užívá čtyřikrát  denně po 1 lžíci.  Blahodárně  působí při
zánětu průdušek a kašli.

…žloutkovou  směs. Připravte  si  1  žloutek,  lžíci  medu,  lžíci  olivového
oleje. Všechny ingredience dokonale vymícháte a užíváte po jedné kávové
lžičce třikrát až pětkrát denně pro úlevu při kašli.

KUCHYŇSKÉ TIPY
Stravitelnější salát. Okurkový salát bude stravitelnější, pokud oloupanou
okurku spaříme před krájením horkou vodou.  Pak ji  teprve nakrájíme a
připravujeme klasickým způsobem.

Co se  zapáchajícím prkénkem? Nepříjemný  pach,  ale  také  zanesenou
špínu  z prkénka  nebo  desky  na  krájení  odstraníme,  jestliže  je  potřeme
půlkou citronu, nasypeme vrstvu kuchyňské soli a necháme asi čtvrt hodiny
působit.

Levná  polévka. Z tvrdého  chleba  můžeme  připravit  chutnou  polévku.
Například s přidáním smetany, žloutku a citronové šťávy.

Ohřívané pomfrity. Nikdy je neohříváme znovu v tuku, ale  v páře  nad
hrncem. Zůstanou pak mnohem chutnější a nejsou tak mastné.

Zmrazený jako čerstvý. Zmrazený drobenkový koláč bude chutnat jako
čerstvě upečený, když ho po rozmrazení necháme pět minut zapéct v troubě
předehřáté asi na 200°C.

Příliš  měkká  rajčata. Čím  jsou  rajčata  zralejší,  tím  větší  množství
zdravých živin a vitaminů obsahují. Jenže bývají už příliš měkká. Proto je
dobré dát je na pět minut do studené vody.

Jak vařit laciněji? Přivedeme vodu k varu ve varné konvici, nikoli v hrnci
na sporáku. Dá se tak ušetřit až padesát procent energie.
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Zmrazená  vejce. Do  chladničky  nikdy  nedáváme  zmrazit  celá  vejce,
protože jsou pak velmi hustá. Raději je ušleháme do pěny, nebo žloutky a
bílky zmrazujeme odděleně.

Vůně kávy. Víte, jak udržet kávu co nejdéle voňavou? Zkuste ji přesypat
do dózy, přidat k ní špetku soli a dobře promíchat. Díky soli zůstane káva
voňavá mnohem déle.

Fígl  s citronem. Potřebujeme-li  jen  několik  kapek  citronové  šťávy  a
nechceme  půlit  celý  plod,  stačí,  pokud  jej  pouze  opatrně  napíchneme
vidličkou nebo pletací jehlicí a kapky vymačkáme. Citron potom uložíme
do ledničky. 

Správné kapání. Kapání do polévky snadno zůstane v chuchvalcích. Když
však přidáme trochu soli do mouky, zůstane vláčné. Dáváme pozor na to,
aby bylo dobře ušlehané, nejlépe vidličkou. Lijeme ho vždy jen do vařící
vody. Jakmile vyplave na povrch a přejde varem, stáhneme hrnec z plotny.

Koláč  s leskem. Pěkného  lesku  na  ovocném  koláči  docílíme,  když  ho
ihned  po  upečení  potřeme  zředěnou  meruňkovou  marmeládou.  Tu  si
připravíme  tak,  že  ji  zředíme  polovičním množstvím vody,  ohřejeme  a
protlačíme sítem.

Z časopisu Spirit 9/2020 vybrala Zdeňka Vídeňská

BABSKÉ RADY:

O DOBRÉM SPANÍ
Moje milá žena sice večer rychle usíná, ale v noci se budí. A někdy nemůže
zabrat. Neumí tzv. vypnout. S tím opravdu starosti nemám. Lehnu, vypnu a
spím. Nejen v noci, ale občas, když to jde, i ve dne.
Babičky třeba tvrdily, že postel či cokoliv jiného, na čem spíme, by měla
být orientovaná ve stejném směru jako podlahová prkna. Dřevěnou podlahu
najdete snad jen ve vesnických domcích či na tradiční chalupě. Proto i tam,
kde tradiční podlaha není, dodržovaly a dodržují zásadu, že lůžko má vždy
směřovat  ve  směru  nebeské  dráhy.  Nohy  na  západ,  hlava  na  východ.
Ovšem pokaždé tak, aby nohy spící osoby nesměřovaly ke dveřím. Tato
pověra souvisí s tabu pohřební tradice – nebožtík se vždy vynášel nohama
napřed. Ač nejsme většinou pověrčiví, všichni spíme na lůžku tak, že naše
hlavy  směřují  při  spaní  směrem  ke  dveřím,  respektujeme  i  směr  –
východ/západ. Také děti, ba i ty nejmenší v postýlkách to jaksi podvědomě
vyžadují. Ve spánku se otáčejí hlavou ke dveřím…
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I další babskou radu vám nabízíme. Lůžka by měla být podle ní umístěna
tak,  aby  nebylo  možné  z nich  vstávat  nalevo.  Teda  na  špatnou  stranu,
protože ta byla spojována s ďáblem. 

V ložnici řádí neřádi. Především roztoči. I v čisté ložnici jsou jich miliony.
Živí  se  šupinkami  lidské  kůže,  jejich  exkrementy  jsou  častým zdrojem
alergií, ekzémů a záchvatů astmatu. K jejich likvidaci často nepomohou ani
výkonné  vysavače.  Babičky  však  věděly  jak  na  ně.  Převlékaly  lůžko
pravidelně, jednou za 14 dní či za tři týdny. Ať se v lůžku spalo či nikoliv.
Matrace obracely, a čas od času je vyklepaly. Nejen proto, aby zabránily
jejich proležení, ale vyklepáním z nich vyhnali parazity. 

Ložnice  je  místem  odpočinku,  a  tak  by  měla  být  udržována  v čistotě.
V místnosti  plné  prachu  a  nečistot  se špatně  dýchá,  což  se  samozřejmě
odrazí  na  kvalitě  spánku.  Babičky  to  dobře  věděly.  A  často  v ložnici
uklízely,  byť  v ní  třeba  i  několik  týdnů  nikdo  nespal,  protože  žádná
návštěva (s ní skoro automaticky počítaly) nepřijela. Pokud máte v ložnici
koberec,  každý  týden  ho  pořádně  vysajte.  Je-li  vaše  ložnice  vybavena
linoleem, plovoucími či dřevěnými podlahami, pak je nejlepším řešením
pravidelné stírání podlahy vlhkým hadrem či mopem. 

Babičky přály i dobrému spaní. To je ovlivněno vůněmi. V časech dávno
minulých se proto do matrací či pod prostěradlo dával aromatický svízel,
v 9.  století  a  později  pak  i  žlutě  kvetoucí  pelyněk  černobýl,  který  prý
přivolává  živé  a  příjemné  sny.  V minulém  století  bábinky  na  venkově
dávaly do povlečených polštářů v sáčku uložený sušený chmelový květ.
Chmel  volně  rostl  skoro  na  každé  vesnické  zahradě.  Jeho  vůně  prý
uklidňovala horké hlavy a nadměrné touhy jejich manželů. K poklidnému
spaní pomáhá i pár kapek levandulového oleje na kousku látky vloženém
do povlečení polštáře. Platí to prý i na děti. 

Odstraňujte z místností, v nichž spíte,  všudypřítomné chuchvalce prachu!
Objevují se i v dobře udržovaných místnostech. Vysavač je dobrý, vlhký
hadr na smetáku jednou za týden lepší. 

S létem můžete zkusit spaní venku. A to zdaleka ne jen pod stanem! Za
teplých  letních  nocí  můžete  matraci  položit  i  na  panelákovou  lodžii.
Babičky se sice strachovaly a strachují o vnoučata, ale věděly a vědí, že i
za spoustu roků budou na letní noci pod hvězdami vzpomínat.

Z Haló novin vybrala Helena Holubová, kráceno.
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UPOZORNĚNÍ Z KNIHOVNY
Paní knihovnice Alena Kapuciánová upozorňuje všechny

čtenáře, že kvůli mimořádným opatřením je knihovna až do

odvolání uzavřena.

Děkujeme za pochopení.

TJ SOKOL LÍPA NAD ORLICÍ
Lipští fotbalisté oznamují, že až do odvolání 

se žádné fotbalové zápasy hrát nebudou.

Děkujeme za pochopení.
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LIPSKÉ OZVĚNY – ZPRAVODAJ OBECNÍHO ÚŘADU LÍPA NAD ORLICÍ

Odpovědné redaktorky Alena Kapuciánová a Jana Hromková.

Náklad 240 kusů.

Rozšiřuje obecní úřad.

Neprodejné.

Tisk Rentis Pardubice a Hromkovi s.r.o., tel. 723 862 650.

Uzávěrka příštího čísla 10. 6. 2020.
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